Fonologisk opmærksomhed 

Fonologisk opmærksomhed 5: Vokalkvalitet

Man kan træne elevernes opmærksomhed på hvilke forskellige udtaler visse vokaler kan have. Dette er især en hjælp i læseundervisningen hvor man som bekendt ikke altid kan regne med at fx bogstavet e udtales som e. Læreren læser en række ord op med fx i (sild og fisk) eller e (ben og fest), hvor der er en blanding af ord hvor i udtales som [i] og [e], hhv. ord hvor e udtales som [e] og [ɛ] (kaldes æ-lyd i elevskemaet). Eleverne får et skema hvor de skal sætte kryds ved i-lyd og e-lyd, hhv. e-lyd og æ-lyd og skrive ordet. Det samme gøres med fx bogstaverne u, o og y. 

Læs nærmere i faktaboksen nedenfor om hvordan du selv finder flere eksempelord.

Ordeksempler

Hvordan lyder bogstavet i? Sæt kryds i skemaet.

Eksempelord [i]: dit, ild, giraf, siger. 

Eksempelord [e]: fisk, ikke, slik, nisse, finger, vippe.

Hvordan lyder bogstavet e? Sæt kryds i skemaet.

Eksempelord [e]: sten, se, ked, fjer, smed. 

Eksempelord [ɛ]: dem, seks, hjem, heks, pels. 

Hvordan lyder bogstavet u? Sæt kryds i skemaet.

Eksempelord [u]: agurk, buket, du, mule. 

Eksempelord [o]: knurre, krus, brun. 

Eksempelord [ɔ] (å-lyd): lukke, gulv, bund. 

Hvordan lyder bogstavet o? Som en o-lyd, en å-lyd eller en åben å-lyd? Sæt kryds i skemaet. 

Eksempelord [o]: stor, stol, globus, rose.

Eksempelord [ɔ] (å-lyd): tog, bog, onkel, ond.
Eksempelord [ʌ] (åben å-lyd): stop, stolt, komme, flot.

Hvordan lyder bogstavet y? Sæt kryds i skemaet.

Eksempelord [y]: cykel, dyt, blyant, hytte, tyv, lyt, nyt. 
Eksempelord [ø]: yndig, tynde, lygte, smykke.
	Du kan finde flere ord med vokalerne på Bogstavlyd (bogstavlyd.ku.dk).

Sådan gør du:

· Bliv på fanebladet "Bogstav til lyd"

· Skriv et bogstav i søgefeltet, fx o, og derefter på "slå op"

· På næste skærmbillede kan du udvælge ord hvor bogstavet o udtales som [o], [ʌ], [ɔ], ved at bladre igennem de ord der er listet op under de forskellige lydskrifttegn.




Tilpas selv sværhedsgraden

1. Let: Du kan som lærer sætte ordene ind i skemaet. Dermed skal eleverne kun koncentrere sig om at høre hvordan vokalen lyder.
2. Svær: Du udfylder ikke kolonnen med ord, men lader eleverne skrive ordet selv.
Brug eventuelt skemaerne på næste side.
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